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Szélsőséges provokáció Gyöngyöspatán
Egy félkatonai szervezet akcióját felhasználva cigányok evakuálásáról vizionáltak balliberálisok • Háttérben az LMP támogatója
Nem romák evakuálása, hanem Magyarország elleni provokáció 
történt Gyöngyöspatán -  derült ki tegnap. A kitelepítés hírét -  
amit saját politikai céljaira a Jobbik és az LMP is megpróbált fel
használni -  nemcsak kormánypolitikusok, de a szervezők is cáfol
ták  A hevesi településről ugyanis csaknem 300 nőt és gyereket 
húsvéti üdülésre vitt a Vöröskereszt. Ezzel egy időben a Véderő 
nevű félkatonai szervezet próbált gyakorlatozni, amit a rendőrök 
megakadályoztak, nyolcukat őrizetbe vették. Pintér Sándor bel
ügyminiszter a helyszínre utazott, s garantálta a rend fenntartását. 
A balliberálisok közben azzal lármázták fel a világsajtót, hogy pél
dátlan jogtiprás történt, több cigány pedig menekültjogot kért az 
USA-tól és Kanadától.

A rendőrség őrizetbe ve tte  a V éderő nyolc tagját FOK): MTI/MOHAI BALÁZS

I I  M u n k a t á r sa in k t ó l______________

Politikai menedékjogot szeret
nének kapni gyöngyöspatai ci

gányok az Egyesült Államoktól és 
Kanadától, mert „megölték min
den reményüket” -  közölte Farkas 
János, a Roma Polgárjogi Mozga
lom egyik vezetó'je tegnap. A szer
vezet másik prominense, Horváth 
Aladár pedig az ENSZ Biztonsági 
Tanácsának beavatkozását sürgette 
a magyarországi cigányok helyzeté
nek tarthatatlansága miatt. A hisz
tériakeltésbe több külföldi lap és 
hírügynökség bekapcsolódott, brit 
és amerikai lapok arról írtak, hogy 
a második világháború óta nem 
történt ilyesmi Magyarországon. 
Az Egyesült Államok budapesti 
nagykövetsége pedig tudatta, figye
lemmel követik az eseményeket.

A furcsa nyilatkozatok azután 
láttak napvilágot, hogy tegnap a he
vesi településen háromszáz roma 
asszony és gyerek szállt buszra, 
hogy a húsvéti hosszú hétvégén 
üdülni menjenek. A balliberális 
média, ismert jogvédó'k és nemzet

közi médiamunkások azonnal „rá
repültek” az „ügyre”. Menekülnek 
a romák Gyöngyöspatáról -  egy 
cím a 168 Óra online-ról. Egy ame
rikai evakuált Gyöngyöspatán -  egy 
másik az Index.hu-ról.

Lássuk a részleteket: a települé
sen pénteki kezdettel katonai tré
ninget hirdetett a Véderő nevű fél
katonai szervezet. A kiképzés részt
vevői kiszuperált karabélyokkal és 
softballfegyverekkel érkeztek; a 
helyszín egy magánterület, a Véd
erő egyik vezetőjének, Eszes Ta
másnak a telke -  lett volna.

AMERIKAI SZÁL
Richard Field hazánkban élő ameri
kai üzletember kedden járt Gyön
gyöspatán, egy tanoda felállításáról 
akart tárgyalni. A polgármester, 
Tábi László nem sokkal korábban 
lemondott. így találkozott Farkas 
Jánossal, a Roma Polgárjogi Moz
galom egyik vezetőjével. 0  a vajda -  
ezt Datki Szabolcs, Field egyik leg
közelebbi munkatársa mondta la
punknak. Datki arról számolt be, 
Farkastól hallottak először a Véd

erő tervezett gyakorlatáról. A vajda 
szerint a szervezet lőgyakorlatra 
kapott engedélyt -  mondta Datki. 
Az viszont, hogy kitől és mire, nem 
derült ki. Field munkatársa el
mondta azt is, igyekeztek ellenőriz
ni Farkas állításait, de semmilyen 
megerősített adatra nem bukkan
tak. Field -  folytatta Datki -  még 
kedden felvette a kapcsolatot a Vö
röskereszt magyar főigazgatójával, 
Selymes Erikkel, akivel megállapod
tak, hogy a segélyszervezet a nőket 
és a gyerekeket üdülni viszi. -  Nem 
fedik a valóságot azok a kijelenté
sek, hogy a cigányokat „menekíte
ni” vagy „evakuálni” kellett volna. 
Az üdülésüket szerveztük meg, a 
helyiekről pedig nem mondható el, 
hogy rettegnének. Izgatottak az 
események miatt, az igaz, állandó 
téma köztük mindaz, ami a telepü
lésen most történik, de nem retteg
nek -  hangsúlyozta Datki.

Richard Field nevét a közvéle
mény akkor ismerte meg, amikor 
kiderült: bőkezűen támogatta az 
LMP választási kampányát. Az üz
letember kiváló kapcsolatot ápol a 
Vöröskereszttel, amelynek ma
gyarországi elnöke Habsburg 
György, az MDF korábbi európai 
parlamenti képviselőjelöltje. Datki 
arról viszont nem beszélt, hogy 
Field maga finanszírozta-e az ak
ciót; azt mondta, erről kérdezzük 
meg a segélyszervezetet.

MEGKÉRDEZTÜK
A Vöröskereszt saját segélyalapjá
ból fizette az üdültetés 3,5 milliós 
költségét -  mondta lapunknak

Selymes Erik főigazgató, a keddi 
napot említve a szervezés kezdődá
tumaként. Cáfolta, hogy bárkit is ki 
kellett volna menekíteni a telepü
lésről. Azt mondta: egy helyi cigány 
anya kereste meg azzal, hogy örül
nének, ha a segélyszervezet a hús
véti ünnepek idejére táborozást 
szervezne helyi gyerekeknek és szü
leiknek. Érdeklődésünkre, hogy 
nem okozott-e gondot ilyen rövid 
idő alatt megszervezni az utazást, 
Selymes úgy reagált: nagy rutinjuk 
van, hiszen az elmúlt évek során 
százezer gyermeket táboroztattak 
Magyarországon. A táborozásban 
részt vevőket a hatvani Volán szál
lította a helyszínekre, Csillebércre 
és Szolnokra, ahol szállást és napi 
négy étkezést kapnak.

FELFÚJTÁK
Az eddig békésnek mondható ese
ményekben azonban minden ellen
zéki párt lehetőséget látott. Az 
LMP-s Dorosz Dávid, a honvédelmi 
és rendészeti bizottság tagja azt 
mondta: „a Véderő pakoljon, men
jen haza, és vigye magával azokat a 
visszataszító eszméket is, amelyek
nek parlamenti támogatója a Job

bik”. Dúró Dóra (Jobbik) viszont 
elhatárolódott a Véderőtől, mond
ván, a szervezet a radikális párt el
lenlábasa, és a Fideszhez köthető. A 
Barikád című internetes oldal arról 
írt, hogy Maka Attila helybéli 
fideszes támogatással megválasz
tott független önkormányzati kép
viselő sógora ajánlott fel ingyentel
ket a Véderő egyesületnek. A job- 
bikos képviselő lemondásra szólí
totta fel Pintér Sándor belügymi
nisztert. Nyakó István szocialista 
országgyűlési képviselő szerint 
„hasonló akciót a Vöröskeresztnek 
utoljára 1956-ban, korábban pedig 
a második világháború alatt kellett 
végrehajtania”. A miniszterelnök 
szóvivője hazugságnak nevezte 
azokat a híreszteléseket, amelyek 
szerint Gyöngyöspatán hirtelen ki
telepítésről lenne szó. Szijjártó Pé
ter megerősítette: a Vöröskereszttől 
azt a tájékoztatást kapták, hogy egy 
régebb óta szervezett üdültetésre 
utaztak el a családok a településről. 
Ezt támasztja alá a csillebérci tábort 
üzemeltető társaság nyilatkozata is. 
Haraszti István igazgató a távirati 
irodának azt mondta, a Magyar Vö
röskereszt a hét elején kereste meg

őket azzal, hogy anyáknak és gyere
keiknek szeretnének húsvéti pihe
nést biztosítani.

BIZTOS, AMI BIZTOS
A települést tegnap elözönlötték a 
rendőrök, akik az Index szerint fel
számolták a Véderő táborát, a Hír 
Televízió pedig közölte, a szervezet 
nyolc tagját, így Eszes Tamást is 
őrizetbe vették.

Megszületett az a jogszabály is, 
amely szerint százezer forintra 
büntethetik a jogosulatlan rend- 
fenntartókat. A kormányrendelet
módosítás szerint a rendőrség sza
bálysértési eljárást indít azok ellen, 
akik felhatalmazás nélkül végeznek 
a közrend fenntartására irányuló 
tevékenységet. A szigorítás azokra 
a polgárőrökre is vonatkozik, akik a 
törvényes együttműködési kötele
zettség teljesítése nélkül látják el 
feladataikat.

-  Gyöngyöspatán a rendőrség 
biztosítja a közbiztonságot, és azt 
fenn is tartja -  jelentette be tegnap 
este Pintér Sándor belügyminisz
ter a helyszínen. -  Mi elől kellett 
volna kimenekíteni a cigány lakos
ságot? -  tette fel a kérdést. Hozzá
fűzte: -  Én azt tapasztalom, hogy 
itt rend van, akik pedig ezt meg kí
vánták bontani, a rendőrség ven
dégszeretetét élvezik.

FELHÁBORÍTÓ. Balog Zoltán társa
dalmi felzárkóztatásért felelős állam
titkár a Hír TV-nek nyilatkozva elítél
te Richard Field viselkedését Fel
idézte: az üzletember az Amerikai 
Ház Alapítvány nevében segélyt 
osztott Gyöngyöspatán, és úgy nyi
latkozott, mintha a helyszínen lenne 
az amerikai nagykövetség. Ezt a kül
képviselet cáfolta, mindenesetre esz 
egész hajcihőt* úgy szervezték meg, 
hogy egy óra múlva a nyugati hír- 
ügynökségek világgá repítsék a hírt 
egy magyar településről evakuálni 
kellett a cigányokat Aki így viselke
dik, mondta Balog, jaz egészen biz
tos manipulálni akar és rosszat akar*. 
-  Felháborítónak tartom, hogy egy  
amerikai állampolgár így viselkedik 
Magyarországon -  emelte ki.

POLITIKAILAG HASZNOS. A Véderő Honvédéi Nemzeti 
Felszabadító Front 2007 nyarán alakult az akkoriban ketté
szakadt magukat nemzeti radikálisnak nevező szervezet a 
Magyar Országos Véderő Egyesület tagjaiból. Az egyenru
hát és rendfokozatot is viselő szervezet tagjai ott voltak 
Gyöngyöspatán akkor is, amikor márciusban a romák lakta 
utcákon a Jobbikhoz és a feloszlatott Magyar Gárdához kö
tődő Szebb Jövőért Polgárőr Egyesület járőrözött Nemzet
biztonsági fonásaink szerint a Véderő a hozzájuk hasonló, 
militánsnak értékelt egyesületekhez hasonlóan a megala
kulásától fogva a titkosszolgálatok, a polgári és katonai el
hárítás látókörében volt Névtelenséget kérő informáto
runk szerint anyagi hátterük, az őket pénzzel vagy eszkö

zökkel támogatók köre homályban van, ám a tavalyi kor
mányváltás után a szolgálatok új vezetése olyan értesülé
sekhez jutott, amelyek szerint több alkalommal előfordul
hatott ezeket a szervezeteket a tagságuk tudta nélkül is 
olyan célokra használhatták fel, amelyektől egyes, ponto
sabban be nem határolható körök gyors politikai hasznot 
reméltek A Véderő honlapja szerint a mozgalom a magyar 

haza védelméért alakult Korábbi vezetőjének 2010-es érté
kelője szerint nem léptek politikai síkra, nem pártként vagy 
annak katonáiként működnek hanem hadsereg hiányában 
A  haza védelmére készítik fel tagjaikat'. A Véderő vezetésé
ről Eszes Tamás a márciusi gyöngyöspatai fellépés előtt le
mondott, most Porubszky Zsolt irányít (S. P.)

Heller Ágnes: Szégyellem magam most is
A filozófus állítja, férjének akart segíteni, amikor hűségnyilatkozatot írt az MSZMP-nek • „Nem nagyot hazudtam, csak kicsit”
A napokban Hankiss Ágnes kutatómunkája eredményeként tet
tek közzé egy 1959-ben írt levelet, amelynek a végén Heller Ág
nes aláírása szerepel. A filozófus a szöveg szerint az MSZMP 
Központi Bizottságának útmutatását kéri saját munkássága vo
natkozásában. Heller Ágnest a levél megszületésének körülmé
nyeiről és az ahhoz való viszonyáról kérdeztük. A filozófus a Hír 
TV-nek beszélt arról is, hogy nem nevezte ellenforradalomnak 
1956-ot, hanem pontosan azt írta, lebecsülte az ellenforradalmi 
veszélyt. Hozzátette: „Nem nagyot hazudtam, csak kicsit.”

I I  Török T.ászi.ó__________________

Mit szeretne még elmondani az 
1959-ben írott levéllel kap

csolatban?
-  Egy ilyen rágalomnak nem tu

lajdonítok különösebben nagy je
lentőséget, méltóságomon alulinak 
tartom, hogy beszéljek valamiről, 
amiről nem is szabadna beszélni, 
hiszen az egész életem mutatja, 
hogy ez az egész hazugság. Mi az is
tennek mentegetőzzek?

-  Azt azért jó lenne tisztázni, 
hogy miként keletkezett ez a levél.

-  Nem is akarom tisztázni. A le
velet nem én írtam, de ezt bizonyí
tani nem tudom. Egyetlen dolgot 
tudok elmondani ezzel kapcsolat
ban, mégpedig azt, hogy akik is
mertek, azok tudják, hogy mi volt a

véleményem 1956-ról. A legpiszko
sabb rágalom, hogy helyeseltem 
volna a megtorlásokat. Azok, akik 
ezt a levelet közölték és kikutatták, 
talán más dokumentumokat is kö
zölhettek volna velem kapcsolat
ban. Hankiss Ágnes kisasszony a le
véltárban megtalálhatta volna azo
kat az iratokat is, amelyek igazol
ják, hogy védelmi tanúnak jelent
keztem elítéltek ügyében, hogy 
Krassó György és Eörsi István mel
lett tanúskodtam a nyolcvanas 
években.

-  A között, ami megjelent a saj
tóban, mint az ön levele, és a között, 
amelyet elmondása szerint ténylege
sen ön írt, van átfedés?

-  Az utolsó két és fél bekezdést, 
összesen egy oldalt írtam abból az 
ötoldalas szövegből, amelyet közöl

Heller Á gnes

tek. Ettől függetlenül tudom, hogy 
mi van benne. Szégyelltem maga
mat már akkor is miatta, és szé
gyellem magam most is. A levél 
megszületése után el is szaladtam 
Lukács Györgyhöz, és bőgtem nála, 
és eldöntöttem, hogy el fogok válni 
a férjemtől. Akkor én 28-29 éves 
voltam, most, 82 éves fejjel ezt kell 
magyaráznom?! Engem kirúgtak az 
egyetemről, és 1990-ig be sem te
hettem oda a lábam, ’59-től öt évre 
eltiltottak a publikálástól is.

-  Az akkori férje, Hermann Ist
ván miért egészítette ki azt a szöve
get, amit elküldték az MSZMP-nek?

-  Ez egy háromhetes vita volt 
közöttünk. A férjem az egyik barát
jával -  akinek a nevét nem mon
dom, mert ma is él -  eldöntötte, 
hogy önkritikát gyakorol, mert 
nem akartak margón maradni. In
nentől kezdve elkezdett szekálni, 
hogy írjak én is valamit, mert kü
lönben őt sem veszik komolyan, és 
tönkreteszem az életét, ha ezt nem 
teszem meg. Három hét alatt kü
lönböző verziókat írt, és azt kérte, 
írjam alá valamelyik szöveget, de 
én ezt nem tettem meg. A férjem
nek bizonyos szempontból igaza is 
volt, mert ő korábban disszidálni 
akart az Egyesült Államokba, én vi
szont nem. Arra hivatkozva, hogy 
ő miattam van ebben a helyzetben, 
kérte, segítsek neki abban, hogy 
munkát kapjon. Ez az a korszaka 
volt a történelmünknek, amikor az 
értelmiség kilencven százaléka 
kénytelen volt önkritikát gyakorol
ni. Sokaknak sokkal egyértelműbb 
hűségnyilatkozatot kellett írniuk, 
hogy valahogy boldogulhassanak. 
Az, amit a szegény Pista a nevem

ben elküldött, egy nagyon szerény 
önkritika volt. Én kész voltam le
mondani a jövőmről. Ez volt a 
konfliktusunk alapja.

-  Mi volt abban a részben, ame
lyet ön írt?

-  A lényege az volt, hogy Lukács 
György lekicsinyelte az ellenforra
dalmi veszélyt, és én vagyok az 
utolsó, aki követ dobhatok rá, mert 
ezt a veszélyt én is lekicsinyeltem. 
Ez a vége is a levélnek, egy kis blab- 
lával utána.

-  Ez a blabla az a rész, amikor 
arra kéri az elvtársakat, hogy segít
senek önnek jobb kommunistává 
lenni?

-  Lehet, hogy ezt is írtam, de en
nek az égvilágon semmi jelentősége 
nincsen, hiszen ezekkel az elvtársi 
segítséget kérő hülyeségekkel az 
ember senkinek nem ártott. Az alá
írásom viszont hiteles. Amikor 
nyilvánosságra került az irat, dühös 
lettem halott férjemre, de aztán rá
jöttem, hogy ez méltánytalan, mert 
lehet, hogy jót akart nekem azzal, 
hogy helyettem hazudozott egy ha
zug rendszernek.

-  Ön 1999-ben, Bicikliző ma
jom című, Kőbányai Jánossal ké

szített riportkönyvében azt írta, 
hogy a férje nem tudott gépírni. 
Akkor hogyan egészítette ki az ön 
levelét?

-  Ez jóval korábbi időszakra 
vonatkozott.

-  Később ön kiutazhatott kül
földre, nyugatra is, előadásokat 
tarthatott. Ez hogyan történt?

-  A hatvanas években változás 
volt az általános amnesztia és a 
’68-as gazdasági reform eredmé
nyeként. Abban az időben már ki
mehettem periodikusan, néha 
ugyanis bevonták az útlevelemet, 
néha viszont megkaptam azt. Egé
szen 1973-ig, amikor véglegesen 
bevonták a piros útlevelemet is, 
amellyel a népi demokratikus or
szágokba utazhattam volna.

-  Most mit gondol arról, hogy 
1959-ben megszületett ez a levél?

-  Ezerszer elmondtam és el
mondom most is: szégyellem ma
gam és bűntudatot érzek emiatt. A 
lelkiismeretemmel ellenkezően 
cselekedtem. Mindenki téved az 
életében legalább egyszer. Péter 
apostol háromszor is tévedett, 
megtagadta Krisztust, mégis rá 
építették az egyházat.

Vera Szabadi
Kiemelés


